
 
 

Tisková zpráva z workshopu na téma  

„ Reforma psychiatrické péče a její vliv  

na směřování sociálních služeb.“ 

Workshop se uskutečnil v rámci realizovaného projektu „Podpora zajištění dostupnosti a kvality 

sociálních služeb v Olomouckém kraji“ reg. č. CZ.1.04/3.1.00/A9.00017, který je spolufinancován 

Evropským sociálním fondem prostřednictvím Operačního programu Lidské zdroje a zaměstnanost 

a Státním rozpočtem České republiky. Workshop proběhl dle plánu v termínu 20. února 2015. 

PaedDr. Blanka Veškrnová, která šestnáct let pracuje jako předsedkyně a ředitelka organizace 

Sdružení Práh, které poskytuje služby lidem s těžkým duševním onemocněním (150 zaměstnanců, 

450 uživatelů služeb, 6 registrovaných sociálních služeb, 84 chráněných pracovních míst pro osoby 

s duševním onemocněním) provázela tímto workshopem.  

Služby v oblasti péče o duševní zdraví v České republice jsou stále soustředěny především v 

psychiatrických nemocnicích. Počet lůžek na obyvatele zde patří k nejvyšším v Evropě (1 : 1000).  

Z 15 státních psychiatrických nemocnic má v průměru každá 500 lůžek, přičemž ve čtyřech 

největších je to dokonce až 1 000 lůžek na každou z nich. Zařízení o takovéto kapacitě se dnes již v 

Evropě téměř nevyskytují. Primární péče se dostatečně nezaměřuje na včasné odhalení 

potenciálních psychických obtíží u klientů. Na workshopu se podíleli lékaři – psychiatři MUDr. 

Johan Pfeiffer, který představil možné cesty k deinstitucionalizaci a důvody, proč je nutno změnit 

péči o lidi s duševním onemocněním v ČR. Další psychiatr, MUDr. Juraj Rektor, člen pracovní 

skupiny Ministerstva zdravotnictví ČR, představil péči o duševně nemocné na Přerovsku. Další 

přednášející potvrdili nutnost propojení sociálních a zdravotních služeb v oblasti péče o duševně 

nemocné (PhDr. Blanka Rektorová, Mgr. Eliška Kopřivová, Mgr. Jiří Šupa, PhD) a představili 

první zkušenosti s projekty a granty (MUDr. Matoušek a PhDr. Lenka Turková). Do diskuse se také 

zapojil MUDr. Martin Hollý, ředitel PN Bohnice a hlavní představitel připravované reformy. 

Diskuse mezi MUDr. J. Rektorem a MUDr. J. Pfeifferem, který se v této oblasti pohybuje na 

evropské úrovni a MUDr. M. Hollým a ostatními z pléna probíhala na téma, co je potřeba udělat, 

aby v České republice reforma proběhla a byla přínosem pro osoby s duševním onemocněním a 

neznamenala pouze opravu budov psychiatrických nemocnic a zakonzervování daného stavu.  Do 

chystaných změn bude nutné zapojit všechny zainteresované – zástupce Ministerstva zdravotnictví 

ČR, zástupce krajů i poskytovatele sociálních služeb. Je potřeba propojit už fungující prvky péče 

z obou oblastí a vše komunikovat s politiky na odpovídajících pozicích. Dalším předpokladem pro 

úspěch reformy bude chystaný Zákon o duševním zdraví. 


